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مدیر کل امور دانش آموختگان وزارت علوم خبر داد
جعلی بودن مدارک بیش از صد متقاضی 

نمایندگی اخیر مجلس
مدیر کل امور دانش آموختگان ســازمان امور دانشجویان با بیان اینکه بیش از 
صد نفر از متقاضیان اخیر نمایندگی مجلس شورای اسلامی مدرک تحصیلی 
جعلی داشتند، گفت: در یک مورد نیز مشخص شد مدرک تحصیلی یک استاد 
دانشــگاه پس از بازنشستگی جعلی اســت که تمامی این افراد مورد تعقیب 
قضایی قرار می گیرند. حامد ثقفی در گفت وگو با ایسنا ضمن بیان این مطلب 
در خصوص آخرین وضعیت از مدارک جعلی دانشــگاهی در کشور تاکید کرد: 
به طور کلی ما ســال های گذشته مدارک جعلی و تقلبی دانشگاهی در کشور 
داشــتیم و بسیاری از این موارد هم اطلاع رســانی شده است. اما آنچه که به 
صورت کلی در تمامی مراجع آموزشــی کشــور می توان گفت این است که به 

نوعی مدارک تقلبی وجود دارد.
وی در ادامه به میزان مدارک تقلبی در بین متقاضیان اخیر نمایندگی مجلس 
شــورای اسلامی اشاره کرد و افزود: بیش از صد و خورده ای این افراد مدارک 
تقلبی دانشــگاهی داشــتند و از طریق پایگاه الکترونیکی اطلاعات و مدارک 

تحصیلی کشور »پام تک« سازمان امور دانشجویان کشف شدند.
مدیر کل امور دانش آموختگان سازمان امور دانشجویان خاطرنشان کرد: وقتی 
ما کد صحت یا شناســه ۲۰ رقمی را روی مــدارک ثبت می کنیم به راحتی 
می توان جعلی بودن مدارک تحصیلی را شناســایی کرد. در واقع همانطور که 
هــر فرد ایرانی یک کد ملی دارند هــر دانش نامه و مدرک موقت هم باید کد 

شناسه داشته باشد.
ثقفی اظهار کرد؛ کد شناسه مدارک تحصیلی طی یک فرآیند پیچیده یعنی از 
ورود فرد از سازمان ملی سنجش و ارزشیابی نظام اموزش کشور آغاز می شود و 

طی دوره تحصیلی بررسی و در نهایت کد صادر می شود.
وی تاکید کرد: در حال حاضر تمامی دانشگاه های زیر مجموعه وزارت علوم کد 
شناسه تحصیلی دارند؛ اما فارغ التحصیلان دانشگاه آزاد کد شناسه ۲۴ رقمی 
برای خود دارند که در نهایت تمامی این کدها تجمیع می شود و یک کد واحد 
صادر خواهد شد. مدیر کل امور دانش آموختگان سازمان امور دانشجویان افزود: 
مدارک تحصیلی جعلی از همه دانشــگاه ها وجود دارد؛ اما اغلب این مدارک به 
اسم دانشــگاه های پیام نور، غیر انتفاعی و علمی کاربردی است. وی در پایان 
اظهار کرد: به طور کلی مدارک جعلی که ســالیانه به سازمان امور دانشجویان 
می رســد حدود ۲۰ تا ۵۰ مدرک است؛ اگر چه بسیاری از این مدارک جعلی 
توسط سازمان های اداری از همان دانشگاه مخصوص استعلام گرفته  می شود و 
نمی شود آمار دقیق در این زمینه ارائه داد. ثقفی با بیان اینکه افرادی که مدارک 
جعلی داشته باشند و به دســت سازمان امور دانشجویان برسد مورد پیگیری 
قضایــی قرار می گیرند، گفت: در یک مورد اخیراً هم عضو هیات علمی یکی از 
دانشگاه ها که زیر مجموعه وزارت علوم نیز نبود پس از  بازنشستگی مشخص 

شد مدرک تحصیلیش جعلی است.

ویژه

دادگاه رسیدگی به پرونده ترور 
سردار سلیمانی برگزار شد

دادگاه رســیدگی به پرونده ترور سردار قاسم سلیمانی صبح دیروز در مجتمع 
قضایی امام خمینی )ره( برگزار شد.

به گزارش ایلنا به نقل از قوه قضاییه، دادگاه رسیدگی به پرونده محاکمه آمران 
و عاملان ترور سردار شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی صبح امروز ۱۷ شهریور 
۱۴۰۳ در شعبه اول کیفری با حضور قاضی جواهری، مستشاران مرتضی تورک 
و ابراهیم ترابی گل سفید، اسماعیل خلیفه نماینده دادستان، وکلای تسخیری 

متهمان و اولیای دم شهدا در مجتمع قضایی امام خمینی )ره( برگزار شد.
در نخستین جلسه از دادگاه، اسماعیل خلیفه نماینده دادستان به قرائت بخشی 

از کیفرخواست پرداخت.
نقض مصونیت و مبانی نقض حقوق بین الملل در ترور ســردار شــهید قاسم 
سلیمانی و همراهان ایشــان، مغایرت اقدام آمریکا در ترور سردار سلیمانی با 
اصول بین المللی، مبانی صلاحیت محاکم قضایی ایران و قوانین موثر مصوب در 
مجلس شورای اسلامی و اقدامات قضایی صورت گرفته در این پرونده از جمله 
مباحثی بود که در کیفرخواست تبیین شد. پس از قرائت کیفرخواست از سوی 
نماینده دادستان، قاضی زمان برگزاری جلسه بعدی را ۱۵ مهر ماه اعلام کرد.

عدلیه

واکنش آشنا به حملات نبویان
به پزشکیان و وزرای دولت

مشاور حسن روحانی در دولت دوازدهم، به اظهارات روز گذشته محمود نبویان 
درخصوص کابینه پزشکیان، واکنش نشان داد.

حســام الدین آشنا، مشــاور حســن روحانی در دولت دوازدهم، در واکنش به 
اظهارات محمود نبویان که مدعی شــده بود: »اظهارات پزشکیان در جلسه رای 
اعتماد کذب محض بود و بعضی از وزرای پیشــنهادی او هم طبق فرمایش اهل 
بیت علیهم السلام شریک قتل های جنبش زن زندگی آزادی هستند.« در شبکه 

اجتماعی ایکس نوشت: »جناب آقای نبویان
کدام عضو کابینه از شهادت شهیدان ابراز رضایت کرده است؟
با چه تفسیر به رأیی از روایات چنین برداشت هایی می کنید؟

آیا نقد شیوه برخورد با معترضان را مساوی همراهی با قاتلان می دانید؟«

واکنش زیدآبادی به ادعای جنجالی یک امام جمعه
زیدآبادی به اظهارات امام جمعه شیراز درباره مهاجرت به اروپا واکنش نشان داد.

احمد زیــد آبادی در کانال تلگرامی خود در یادداشــتی بــا عنوان »تناقضات 
سرســام آور!« نوشت:»شــیخ لطف الله دژکام امام جمعۀ شیراز: »در اروپا زندگی 
انفــرادی و همانند حیوان به هر شــکل رفع نیاز کردن، رواج یافته و یا کســی 
خانواده تشــکیل نمی دهد یا اگر تشــکیل بدهد فرزند نمی خواهد و می گویند 

کمبود جمعیت را نیز با مهاجرت پذیری جبران می کنیم.«
سوای  لفظ توهین آمیز آقای دژکام نسبت به مردم اروپا، حالا فرض کنیم ماجرا 
همانطور باشــد که وی ادعا می کند. اگر اروپا کمبــود جمعیت خود را از طرق 
»مهاجرت پذیری« جبران می کند، امام جمعۀ شیراز لازم است توضیح دهد که 
در کدام کشور میل مهاجرت به اروپا، خارج از حد تصور است؟ چه نوع مهاجرانی 

از آن کشور، راهی اروپا می شوند؟ دلیل مهاجرت شان چیست؟
لابد آقای دژکام بی اطلاع نیســت که مهاجرت و میل بــه مهاجرت به اروپا در 
کشور ما بیداد می کند. عمده مهاجران، افراد تحصیل کرده، نخبه و دارای تخصص 
در رشــته های مختلف هستند. دلیل مهاجرت شان هم نومیدی، اضطراب، رواج 
تبعیض، فقدان حس کرامت و امنیت و آرامش روانی بر اثر سیاست های اجتماعی 
ســخت گیرانه و تنگ نظرانه در کنار فضای سیاسی همیشه ملتهب و معضلات 
اقتصادی فزاینده و بخصوص نگرانی از آینده است. جز طیف سیاسی متبوع آقای 
دژکام چه نیروی دیگری با اصرار بر موارد فوق، زمینه ساز این حجم از مهاجرت 
تحصیل کردگان و متخصصان و نخبگان و هنرمندان ایرانی به اروپا شــده است؟  
در حالی که هشدار نسبت به کاهش جمعیت و پیری آن در جامعۀ ایران در بین 
بســیاری از مسئولان فراگیر شده اســت، تا آنجا که با کاهش سطح غربالگری، 
راه تولید مثلِ نوزادان معلول و ناقص الخلقه نیز هموار شــده است، زمینه سازی 
اجتماعی و سیاسی برای مهاجرت نخبگان ایرانی به اروپا و یا به قول آقای دژکام 
»حل مشــکل جمعیتی آنان« آیا واقعاً امری عادی و طبیعی است؟ با این وضع 
گویی قرار اســت بچه های با استعداد و شــاخص ایرانی پس از پایان تحصیلات 
دبیرستانی یا دانشگاهی و بعد از کسب مهارت های لازم، از ایران به اروپا مهاجرت 
کنند و مشــکل جمعیتی آنجا را کاهش دهند و بعد از ترس پیری جمعیت در 
داخل کشور، معیارهای غربالگری تضعیف و راه ازدیاد افراد معلول هموارتر شود!

از این همه تناقض آدمی سرسام می گیرد!«

واکنش محمد فاضلی به افزایش استفاده 
از اینترنت استارلینک در ایران

حمد فاضلی جامعه شــناس در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:»عاقبت سیاست 
گذاری غلط و درک نکردن وضعیت فناوری در جهان و مثل دون کیشــوت به 
جنگ آســیاب های بادی رفتن، می شــود این اخبار و تصاویری که امروز درباره 
حضور اینترنت اســتارلینک منتشر شده است. شــرکت های خودمان اینترنت 

پرسرعت بدون فیلتر به مردم می فروختند بهتر نبود؟«

سوشیال

ورود کمیسیون اقتصادی مجلس
به پرونده وام های نجومی

ســخنگوی کمیســیون اقتصادی مجلــس در واکنش به 
وام هــای نجومــی هیات مدیره ســازمان بــورس، گفت: 
کمیسیون اقتصادی حتماً بعد از تعطیلات در اولین جلسه 
بــا جدیت به موضوع وام های نجومی بدون پایه و اســاس 

رسیدگی خواهد کرد.
به گزارش ایلنا، فاطمه مقصــودی  ملت در مورد وام های 
نجومی هیات مدیره سازمان بورس، گفت: به تازگی عشقی 
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در برابر انتشار نامه ای 
با محتوای دریافت وام تسهیلات نجومی کارکنان سازمان 
بورس و اوراق بهادار واکنش نشــان داده و اعلام نموده که 
این وام بر اساس قانون بوده و شورای عالی بورس نیز آن را 
تصویب کرده است و محدودیت های اعضای بورس را دلیلی 

بر پرداخت این وام های کلان دانسته است.
نماینده بروجرد در مجلس شــورای اســلامی با تاکید بر 
اینکه تمــام دلایل و جوانب پرداخــت وام های نجومی از 
سوی ســازمان ها و نهادهای مختلف به کارکنان خود باید 
مورد بررسی قرار بگیرد، افزود: پرداخت این وام های نجومی 
از ســوی نهادهای مربوطه به کارکنان خود بر چه اساسی 
صــورت می گیرد؛ این مســئله باید به صــورت جزئی در 
کمیسیون اقتصادی مجلس مورد توجه قرار بگیرد؛ حتی 
اگر پرداخت این وام ها بر مبنای قانون صورت گرفته باشد.

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه امروز 
بسیاری از تولید کنندگان ناتوان در دریافت وام و تسهیلات 
برای ادامه تولید خود هستند، یادآور شد: مبنای قانون در 
کشور و در تمام حوزه ها بر اساس عدالت تعریف شده است، 
امروز بسیاری از مردم در گیر و دار دریافت وام های کوچک 
اشتغالزایی و حتی دریافت وام ازدواج هستند؛ چرا یک زن 
سرپرست خانوار ناتوان در دریافت وام ۱۰ میلیون تومانی 

اجاره مسکن است؟
مقصودی با بیان اینکه دریافت چنین وام هایی واکنش های 
گســترده ای از ســوی جامعه به دنبال دارد، اظهار داشت: 
شنیدن چنین اخباری باعث تاسف است؛ باید این مسئله 
به صورت جزئی در کمیســیون اقتصادی مورد بررســی 
قرار بگیرد اگر قانون اجــازه دریافت چنین وام هایی را به 
مسئولان نهادهای مختلف در پایان دولت داده است، ما نیز 
پیرو قانون این مســئله را می پذیریم اما باید تمام جزئیات 

این مسئله به صورت جزئی مورد بررسی قرار بگیرد.
مقصودی با بیان اینکه رویکرد نظام جمهوری اسلامی ایران 
رضایت عموم جامعه اســت، اظهار داشت: قانون به توزیع 
عادلانه امکانات در تمام اســتان های کشور اشاره دارد به 
ویژه حمایت از طبقه  پایین جامعه که دستشــان به جایی 

بند نیست.
ایــن نماینده مردم در مجلــس دوازدهم با تاکید بر اینکه 
مسئولان باید بیش از هر کسی قانون را رعایت کنند، یادآور 
شد: ساده زیستی در نظام جمهوری اسلامی ایران از شرایط 
پذیرش مسئولیت در کشور است، اقدام جهادی یعنی اینکه 

کسی فی سبیل الله در راه خدا  به مردم خدمت کند.
مقصودی با تاکید بر اینکه چنین اتفاقاتی در جامعه منجر 
به سلب اعتماد عمومی خواهد شد، خاطرنشان کرد: وقوع 
چنین اقداماتی منجر به خدشــه دار شدن اعتماد عمومی 
شــده و بر دیدگاه مردم نسبت به مســئولان تاثیر منفی 
دارد، کمیســیون اقتصادی مجلس حتماً  بعد از تعطیلات 
در اولین جلسه با جدیت به  موضوع وام های نجومی بدون 

پایه و اساس رسیدگی خواهد کرد .
ســخنگوی کمیســیون اقتصادی مجلس اظهار داشــت: 
مجلس همواره در کنار مردم بوده و درصدد رفع مشکلات 
آنها گام برداشته امروز رضایتمندی عموم جامعه در جهت 
رفع مشــکلات آنها در توزیع عادلانــه امکانات از وظایف 
مسئولان محسوب می شود؛ انتظار می رود دولت چهاردهم 
در تخصیص امکانــات و توزیع عادلانه آنها با جدیت ورود 

داشته باشد.

انتقاد عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
از وام میلیاردی مدیران بورسی

یک عضو کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: اصلا معنی 
ندارد در شــرایطی کــه جامعه ما باید بــرای دریافت وام 
مدت ها منتظر باشــد مدیران بورسی از منابع سازمان وام 
۴ درصــدی میلیاردی بردارند. ایــن اصلا با هیچ منطقی 
ســازگاری ندارد، آن هم در جمهوری اســلامی آن هم در 
دولت ســیزدهم که منصوب شهید رئیسی است. قطع به 
یقین جایی که لازم باشد مجلس ورود پیدا می کند و جلوی 
این کارها را می گیرد. حسین صمصامی در گفت وگو با ایلنا، 
درباره اعطای وام میلیاری به اعضای هیات رئیسه بورس و 
ورود مجلس به این مساله گفت: من مصوبه را ندیدم ولی 
ظاهرا مصوبه شــورای عالی بورس را داشــته اند اما در هر 

شرایطی این کار، کار اشتباهی بوده است.
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: اصلا معنی ندارد هیات مدیره و رئیس مصوب کنند و 
رئیس شورای بورس بیاید ۲ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان 
بگیرد یا آن یکی عضو یک میلیارد بگیرد این به هیچ عنوان 
معنی ندارد. آن هم در شــرایطی که وقتــی یک زوج ما 
می خواهد یــک وام ۲۰۰ میلیونی بگیرند باید مدت ها در 
صف بایستند؛ آن هم فقط برای ۲۰۰ میلیون، آن وقت این 
افراد برای خودشان ۲ میلیارد و ۷۰۰ مصوب کنند؟ با هیچ 

منطقی اصلا پذیرفته نیست.
این نماینده مجلس شورای اســلامی تاکید کرد: قطع به 
یقین جایی که لازم باشــد مجلــس ورود پیدا می کند و 
جلوی ایــن کارها را می گیرد، حــال ممکن که مصوباتی 
را داشــته باشند اما این کار از اســاس غلط و باطل است 
و اصلا معنی ندارد در شــرایطی کــه جامعه ما باید برای 
دریافت وام مدت ها منتظر باشد این افراد از منابع سازمان 
وام ۴ درصدی میلیاردی بردارند. این اصلا با هیچ منطقی 
ســازگاری ندارد، آن هم در جمهوری اســلامی آن هم در 
دولت سیزدهم که منصوب شهید رئیسی است. اصلا با هیچ 

منطقی سازگار نیست و این باطل و غلط است.
صمصامی درباره این که تاریخ مصوبه اعطای وام میلیاردی 
قرض الحســنه به رئیس ســازمان بورس و اعضای هیات 
مدیره هشــتم خرداد ماه بوده در حالی دقیقا عضویت دو 
ناظر شــورای عالی بورس هفتم خرداد ماه به پایان رسیده 
بود و هیچ عضوی به نمایندگی از مجلس به عنوان ناظر در 
این جلسه حضور نداشت، آیا مجلس می تواند به این تخلف 
رســیدگی کند، گفت: حتما؛ هر تخلفی که وجود داشته 
باشد مجلس می تواند ورود کند چرا که بعد نظارتی مجلس 

همیشه وجود دارد.

مجلس

استاد  الاسلام محمود رستگاری  حجت 
حوزه علمیه قم در شــب شهادت امام 
هشتم شــیعیان )ع( در جمع عزاداران 
هیئت عشاق الائمه حزب مردم سالاری 
با اشــاره به تشابهات موضع گیری های 
سیاســی امام حسن مجتبی)ع( و علی 
ابن موسی الرضا )ع( گفت: آیه 44 سوره 
نحــل، در آیه 44 ســوره نحل خداوند 
وظیفه و رسالت پیامبر را تبیین می کند 
که رسالت آن حضرت رساندن پیام قرآن 
و پیام معارف انسان ساز قرآن به عموم 
مردمان در هر دوره ای است، با توجه به 
این آیه رسالت و مسئولیت پیامبر تفسیر 
و تبیین قرآن برای مردمان و عمومشان 

است.
وی ادامــه داد: به تعبیر یکــی از بزرگان که 
با الهــام از قرآن می گویــد مباحث قرآن در 
زمینــه اعتقادیات و اخلاقیات و احکام همان 
بیان صراط مستقیم اســت، قبل از اینکه به 
صراط مســتقیم بپردازم یک نکتــه ای را در 
بخش رسالت رسول الله بیان کنم، یک عنوانی 
متکلمین دارند که می گویند فرق بین امام و 
پیامبر فقط در یک چیز اســت و آن اینکه بر 
پیغمبر وحی نازل می شود و جبرئیل می آید 
و معــارف قرآن را بر قلب نازنین پیغمبر نازل 
می کند. رستگاری خاطر نشان کرد: نکته ای 
که اینجا لازم است عرض بکنم این است که 
در حقیقــت همه آنچه امــام معصوم موظف 
اســت از طرف پروردگار آن چیزی است که 
بــر پیغمبر آمده و پیغمبــر تمام این حقایق 
و احــکام را با توجه به تفســیر قرآن به امام 
منتقل می کند لذا پیغمبر تمام اســرار را به 
امیرالمومنین و ایشــان هم به امام حســن و 
در مجموع همه اینها نور واحدی هســتند و 
بعضی از بعض اینها الهام می گیرند، آنچه ما از 
آیات قرآن استفاده می کنیم و کلمات پیغمبر، 
می بینیم که اینان امامان ما هم ترجمان وحی 
الهی هســتند همانطور که پیغمبر مترجم و 

مفسر وحی الهی است.
وی ادامه داد: نکته دیگر این است که صراط 
مستقیم آنقدر در قرآن اهمیت دارد که بیش 
از چهــل بار در قرآن آمده و هر بار خود قرآن 
تفســیر می کند و مصداق آنرا بیان می کند، 
علاوه بر آن در اهمیت بیان صراط مســتقیم 
ما داریــم که در نماز واجب هفده رکعتی که 
برما واجب است در این هفده رکعت ده بار در 
نماز از خداوند صراط مســتقیم را درخواست 
می کنیم و می گوییم اهدنا الصراط المستقیم، 
اما جالب است که ما می بینیم خداوند در آیات 

متعدد درباره این موضوع تاکید کرده اند.
در واقع ســه راه را خداوند در این آیات بیان 
کرده است در تفســیر صراط مستقیم یکی 
صراط راه کســانی که مورد انعام پروردگارند، 
این صــراط الذین انعمت علیهم یعنی صراط 
پیامبــران، صدیقیــن، ائمه اطهار، شــهدا و 
صالحان و آنها که در مسیر انبیا و مسیر پیامبر 

و ائمه و راه شهدا و صالحین قرار می گیرند.
اســتاد حوزه علمیه خاطر نشــان کرد: اینها 
کســانی اند کــه خداوند بر آنهــا انعام کرده 
است و می فرماید اینها مجموعه ای اند که در 
مسیر صراط مستقیم اند و مورد انعام خداوند 
هســتند و آنها بهترین دوستان هستند، راه 
دیگر راه مغضوبین اســت که بــاز در روایات 
در ذیل همین آیات شــریفه است که بعضی 
می گویند مغضوبین همان یهود و اشــقیای 
از یهود و نصارا هســتند که غضب شــدگان 
پروردگارند یعنی ستمکاران و جباران، ظالین 
هم به معنای گمراهان است یعنی آنهایی که 
از مســیر درک و فهم و بصیــرت و پیروی و 
اطاعت آگاهانه فاصله می گیرند و بنابراین از 
راه منحرف می شــوند و گمراه می شوند که 
گمراهان متاســفانه در هر دوره ای فراوانند و 
حتی در میان مســلمانان هم داریم از مکتب 
اهل بیت و بعد به بیراهه رفتند و گمراه شدند.

وی ادامه داد: روایاتــی داریم که این روایات 
بســیار روایات قابل توجه و تاملی اســت که 
صراط مستقیم چه کسانی هستند، روایت اول 
رسول الله )ص( که فرمود، صراط مستقیمی 
که در نماز می گوییم ما را به آن هدایت کن، 
می گوییم ارشدنا الی صراط المستقیم، خدایا 
ما را در مسیر صراط مستقیم ارشاد و هدایت 
کن، پیغمبر فرمود این صراط مستقیم مقصود 
آیین اســلام است و ســپس فرمود کل دین 
غیر الاسلام فلیس بمستقیم، الذی لیس فیه 
التوحید، اگر در آن راه توحید نباشــد صراط 
مســتقیم نیســت، بعد فرمود صراط الذین 
انعمت علیهــم مقصود راه انبیــا و مومنین، 
الذین انعم الله علیهم بالاسلام، آنها کسانی اند 
که خدا اســلام را به آنها داده در آیه شریفه 
خداوند منت گذاشــته اســت، یا امام صادق 
می فرماید صراط مستقیم صراط امیرالمومنین 
است یا امام سجاد می فرماید صراط مستقیم 

ما هســتیم و بعد فرمود این مردمان عادی و 
غافل و گمراه گاهی به سمت راست و گاهی 
به ســمت چپ که هر دو در آن روایت فرمود 
ضلالت اســت می روند، اما فرمود شــیعیان 
راســتین ما اینها در مســیر صراط مستقیم 
هســتند، از این تعابیر باز هــم در روایات ما 

هست.
رســتگاری افزود: نکته مهمی کــه از این دو 
بحث قرانی می خواهم استفاده کنم یکی اول 
اینکه همه امامان ما رسالتشان همان رسالت 
رسول الله است، یعنی تبیین و تفسیر معارف 
قرآنی و دنبال ســیره نبوی هستند این نکته 
مهم به قول یکی از محققان حرف درســتی 
می زند، می گوید اگر شما بخواهید دقیقا ۲۵۰ 
ســال زندگی امامان را به خوبی آگاه شــوید 
بیایید این ۲۵۰ ســال از امام علی )ع( تا امام 
عســکری )ع( را اضافه کنید به عمر پیغمبر 
در دوران رســالتش، یعنی اگر پیغمبر زمان 

امیرالمومنین بود همان کار را می کرد که امام 
علی کــرد و اگر در زمان امام حســن و امام 
حسین می بود هم باز همان کار این بزرگواران 

را انجام می داد.
وی خاطر نشــان کرد: این یک نکته اساسی 
اســت که به نظر من باید بــه آن توجه ویژه 
بشــود اما می پردازم به اولا امام مجتبی )ع(، 
اولا یک حدیثی از پیغمبر اکرم داریم که باید 
به آن توجه شــود و ایشان فرمودند: این کار 
کاری است که مورد امضای رسول الله است، 
این فرزند من که آقا امام حســن )ع( اســت 
اصــلاح می کند خداوند بــه برکت او در بین 
دو دسته از مسلمین، بیان دیگر اینکه وقتی 
امام حســن)ع( در روز ۲۱ ماه رمضان که در 
حقیقت آغاز امامت آن حضرت است، حضرت 
در کوفه در میان مردم حاضر در مسجد کوفه 
سخنرانی کردند و ابتدا کلماتی را در مقام پدر 
و مصیبت فقدان او فرمودند و ســپس پس از 
گریه حضرت و حضار، خــود را معرفی کرد، 

فرمودند ایها الناس انا الحسن ابن محمد.
این اســتاد حــوزه علمیه تصریــح کرد: این 
خیلی مهم اســت که در چه شرایطی ایشان 
این حرف ها را می زنند، التهاب کوفه، شهادت 
امیرالمومنیــن، این آدم های عجیب و غریبی 
کــه مخاطب حضرتند و حتــی آدم هایی که 
بعضی هاشــان از مصادیق مغضوبین و ضالین 
هستند، در چنین شرایطی می خواهد خودش 
را معرفی کند: کسی که من را می شناسد که 
می شناسد، کســی که نمی شناسد خودم را 
معرفی می کنم، نمی گوید من پســر علی ابن 
ابی طالبم، می فرماید من حسن پسر محمد 
هستم، خدا در قرآن درباره پیامبر آیاتی دارد 
و بعد آمد سراغ اهل بیت پیغمبر که من پسر 
کی هستم، فرمود، من از خاندانی هستم که 
اراده الهی بر پاکی آنها از رجس و پلیدی است 
و انسان های کامل، من پسر کسی هستم که 
خدا اطاعت او را در قرآن واجب کرده اســت 
که این هم آیه قرآن در ســوره شورا است که 
خداوند به پیغمبر می فرماید. وی افزود: مزد 
طلب کن و بگو مزد من مودت و محبت اهل 
بیت اســت و قرآن می گوید کسی که اعتراف 
حســنه بکند یعنی در مسیر اهل بیت کسب 
کمالات و تکلیف شناســی و فرصت شناسی 
کند و از معارف قــرآن و پیغمبر و اهل بیت 
اســتفاده بکند این چه جایــگاه رفیقی دارد، 
بعــد دارد که ابن عباس برخواســت و مردم 
را با بیعــت او دعوت کرد، همینجا مســائل 
دیگر هم اتفاق افتاد یعنی شــش ماه دوران 
امامت امام حســن مجتبی با چه مشکلات و 
مصائبی مواجه شــد تا اینکه حضرت ناگزیر 
شد به اینکه صلح بکند، به طور خلاصه عرض 
می کنم. حجت الاسلام رستگاری تصریح کرد: 
محققین و پژوهشگران علت صلح امام حسن 
را در ده عامــل بیان کرده اند چرا امام به این 
صلح ناگزیر شد و برکات این صلح برای اسلام 
و اهل بیــت چه بود و دین و پیامبر و مکتب 
انبیا و امیرالمومنین چه خســارت و رسوایی 
برای معاویه و امویــان ایجاد کرد، عامل اول 
رفاه طلبی مردم بود، امام حســن وقتی گفت 
بیایید جنگ و این جرسومه فساد معاویه را از 
بین برداریــم که فتنه می کند، آنها در مقابل 
دعوت امام به رویارویی با معاویه رسما اعلام 
کردند که ما می خواهیــم زندگی کنیم و از 
زندگی خود گفتند و رفاه و دنیا را خواســتار 
شدند. وی ادامه داد: دومین عامل بی تفاوتی 

آنها نســبت به مصالح اســلام، سوم طولانی 
شدن جنگهای عصر امیرالمونین و مشکلات 
معیشــتی و روحی آنان، چهــارم نارضایتی 
بسیاری از مردم از تبعات جنگ های گذشته، 
پنجم وجود تفاله های خوارج و گروه های دیگر، 
ششم آشــوب گری و شایعه پراکنی دستگاه 
معاویــه، هفتم مکر معاویه بود که خیلی این 
نکته مهم است، مکر او در طرح صلح و بهانه 
جنــگ افروزی و از بین بردن نیروهای وفادار 
به اسلام و تشیع اعم از صحابی و تابعین و امام 
حســین و اهل بیت و هشتم توطئه ترور امام 
حسن تا جایی که امام در زیر لباس های خود 
زره می پوشید و یکبار هم به ایشان سوء قصد 
شد ولی ایشان نجات یافت، نهم سست شدن 
نیروهای مردمی در پیــروی از امام و حضور 
در جنگ با معاویه، همان صراط مســتقیم، 
اینجا معنی می شــود و دهمین عامل خیانت 
فرماندهــان عالی نظامی تحت امر حضرت با 

تهدید و تطمیع معاویه.
این اســتاد حوزه علمیه افزود: هــر کدام از 
این ده عامــل را در تاریخ و عصر آن حضرت 
می تــوان نمونه هایی را یافــت که با توجه به 
شرایط آن پیشــگویی پیامبر و تحقق سخن 
پیامبر روشــن شد که خواندم فرمود إنَِّ ابنِي 
هذا سَــیِّدٌ ، یصُْلـِـحُ اللهُ بهِ بیــن فئَِتَیْنِ من 
المســلمینَ، خب حالا امام حسن صلح کرد 
اما آمدند ناسزا گفتند و توهین کردند که من 
از کتابی به نام حقایق پنهان تمام حرف های 
ناروای دشمنان و حتی خواص را در اعتراض 

به امام حسن که چرا صلح کردی.
وی تصریــح کرد: چیزی که مهم اســت این 
اســت که من یکی دو نمونه از بی تربیتی به 
امام و جواب حضرت را عرض می کنم، یکی از 
آنها سوفیان ابن ابی لیلا که در حکومت عدل 
علــی )ع( هم از مخالفین حضرت بود، فردی 
خبیث و پلید و از سوی گروه تندروی افراطی 
خوارج تقذیه می شد، خدمت امام آمد و گفت 
السلام علیک یا مضل المومنین، حضرت در 
جواب گفــت وای بر تو ای خارجی، با من به 
خشونت سخن مگو زیرا آنچه باعث صلح شد 
رفتار و کردار ناپسند شماها بود، شما پدرم را 
کشتید و اردوگاهم را غارت کردید و در جنگ 
سفین ابتدا دین بر دنیایتان جلو افتاد و اکنون 
دنیایتان بر دینتان، بعضــی از اصحاب ویژه 
مثل حتی حجر بن عدی و سعه ابن سبحان 
نکاتی گفتند که امام آنجا رسما فرمود اگر من 
صلح نمی کردم، دین خدا را، صراط مستقیم 
را، آرمان پیغمبر و اهداف قرآن همه با توطئه 
او و طرح صلح و اینکه می دانستند من صلح 

را نمی پذیرم بهانه ای بود که همه چیز حتی 
اهل بیت و امام حسین را از بین ببرند که البته 
این افراد بصیرت یافتند و شرمسار بودند که 
از این نکته اساسی غافل بودند که امام آنها را 

هشیار و بیدار کرد.
حجت الاســلام رســتگاری گفت: این همه 
توطئه هایی که هســت از استکبار و دشمنان 
خارجی، دشمنی نفاق بیرونی و داخلی اینها 
همیشــه توطئه هایی برای از بین بردن این 
نظام و صدمه زدن بوده اســت. به گفته وی 
آخرینش  به شهادت رساندن شهید هنیه بود، 
نخست وزیر شــقی و رذل و خبیث اسرائیل 
این اتفاق را رقم زد. ایران حتما عکس العمل 
تندی نشــان خواهد داد، اما این اتفاق نشان 
داد کــه امریکا هم حمایت می کرد و می کند 
تــا ایران را دچار یک جنــگ خطرناک و در 
نتیجه صدمه کاری به نظام و آرمان شــهدا و 
امام نماید. باید تقدیر کرد که مسئولین تدبیر 
کردند و حاکمیت از صلح امام حســن درس 
عبرت گرفتند. وی در ادامه با اشاره به اینکه 
اگر در این صلح واقعا موجب موفقیت و تسلیم 
در برابر معاویه که تاریخ نشانه ها دارد و بیاناتی 
دارد بشود، گفت: اما من حرفم این است که 
بزرگان هم می گویند که چــرا معاویه با این 
همه دشــمنی که داشت اگر امام حسن را به 
قول خودش با صلحــش در نرمش قرار داده 
بود و چنین و چنان چرا باید اینقدر حضرت 
را ده سال خون دل بدهند و اخر هم با زهر به 

شهادت برسانند
حجت الاسلام رســتگاری خاطر نشان کرد: 
ارشاد مفید نقل می کند که عمر ابن اسحاق 
می گوید که من به دیدن امام حســن آمدم 
وضعیت اســفبار او را دیدم، حال آن حضرت 
را پرســیدم حضرت فرمود لقد ســمیت ... 
معاویه مکرر به من ســم داده است اما اینبار 
خیلی با نوبت های قبل متفاوت بوده و عبارت 
درد آوری را فرمــود، مرا بارها زهر دادند ولی 
هیچگاه مانند اینبار نبود همانطور که پاره ای 

از جگرم افتاد.
این استاد حوزه علمیه قم یادآور شد: همین 
مســئله که باید مفصل تــر صحبت کرد در 
مورد امام رضا علیه الســلام است، اینکه من 
گفتم، عصر امام رضــا )ع( آن جریان مامون 
و جریان هــارون و شــهادت امــام موس بن 
جعفر)ع( و جنگ بین امین و مامون و پیروزی 
مامون و آن اوضاع آشــفته که در جغرافیای 

گسترده جهان آن روز اسلام اتفاق افتاد.
وی در ادامه این مراســم با بیان اینکه مامون 
که عفریته ای بود به قول آن بیان پیشگویی 
پیامبر که فرمود علی ابن موسی الرضا )ع( را 
عفریته ای به شــهادت می رساند، یک چنین 
آدمی نشست فکر کرد که چکار کند، از طرفی 
امام را دعوت کرد به مرو و خراســان آورد و 
بعد آنجا کارهایی را انجام داد، تا بالاخره بحث 

ولیعهدی و واگذاری خلافت به ایشان.
حجت الاسلام رســتگاری با بیان اینکه امام 
او را از آن نیــت پلیدی کــه دارد و توطئه ای 
که در فکر مســموم و شــیطانی مامون بود، 
حضرت مطلعش کرد و فرمود من که آمادگی 
پذیرش نــدارم، افزود: نکته مهمــی امام به 
مامــون فرمود که مامون را برافروخت، فرمود 
این که تو می گویی خلافت و ولیعهدی را به 
من می دهی، اگر ایــن خلافت، خلافت تو از 
طرف خداســت که تو وظیفه نداری به کسی 
واگذار کنی، و اگر چنانچه از طرف خدا نیست 
و تو غصب کردی، خب برو کنار، مردم تکلیف 

خودشان را خواهند فهمید.
وی افــزود: اینجا مامون بــه هم ریخت و در 
پایان امام را تهدید کــرد گفت تو از آرامش 
من سوء اســتفاده کردی و اگر ولایتعهدی را 
نپذیری تو را خواهم کشت، امام فرمود اینجا 
اجبار اســت و اختیار نیست، کما اینکه خود 
مامون هم در پاســخ به امام که فرمود اختیار 
است یا اجبار، گفت اجبار است و امام پذیرفت 

ولایتعهدی را بصورت مشروط.
این استاد حوزه علمیه قم افزود: جالب است 
که امام این را پذیرفت و شــرط هم کرد، باز 
هم مامون رها نکرد و مرتب امام را در فشــار 
گذاشتند، آن نماز معروف که همچون رسول 
خدا برای نماز آمد ولی مامون نتوانســت آن 
عظمت و شــکوه را از امام ببینــد که امام را 

برگرداند.
وی با اشــارره به اینکــه آخرین حربه ای هم 
که به کار برد که برای من خیلی مهم اســت 
این برکاتی که صلح امام حسن )ع( داشت و 
برکاتی که پذیرش ولایتعهدی داشت، گفت: 
اگر امام رضا )ع( مقاومت می کرد و مامون به 
قصد پلیدش لباس عمل می پوشــید و در آن 
خلوت امام را به شــهادت می رســاند و با آن 
خباثتی که داشــت کارهایی می کرد و مردم 
را تحریــک می کــرد و آرام می کرد، مردمی 
که بصیرتشــان هم کم اســت، امام پذیرفت 
و برکاتی داشــت. حجت الاســلام رستگاری 
افزود: امــام صادق )ع( دانشــگاه جعفری را 
بنیان گذاری کرد و موسی ابن جعفر ادامه داد، 
اما امام رضا )ع( یک مکتب اهل بیتی و علوی 
را نه در عرصه سیاسی بلکه در عرصه فرهنگی 
و فکری معرفی کرد که این جلســه ای که از 
تمــام فرق مختلف و ادیــان مختلف و حتی 
مکاتب مادی مامون جمع کرد که قصدش هم 
قصد پلیدی بود، امــام را در مقابل این همه 

اندیشمندان و عالمان تقریبا منزوی کند.
این استاد حوزه علمیه خاطر نشان کرد: همان 
که اگر ولایتعهدی را پیشــنهاد داد که بگوید 
اینها اگر دنیا به دستشــان بیاید زهد ندارند، 
که امام این نقشــه را بر آب کرد، اما این مهم 
تر بود که ببینید این مناظرات امام با ادیان و 

فرق مختلف چه غوغایی کرد در جهان. وی با 
اشاره به اینکه خواهش می کنم عزیزان کتاب 
عیون اخبار الرضا از شیخ صدوق را ببینید چه 
مطالب ارزشمندی است از جمله این مناظرات 
و طوری شد که امام رضایی که پیغمبر فرمود 
عالم آل محمد اســت، این را تحقق بخشید، 
درست اســت که هارون جغرافیای آن زمان 
را گســترده بود اما این اندیشه های ناب امام 
هشتم، امام رضا علیه السلام و شهرت دانش و 
علم و کرم و رافت او از دروازه های جغرافیای 
جهان اسلام هم به آن سو رفت و امروز حتی 
می بینید امام رضا یک شخصیت جهانی است 
و مشهد به قول مرحوم امام ره پایتخت جهان 
اسلام است. حجت الاسلام رستگاری در ادامه 
خاطر نشــان کرد: باز هم همانطور که به امام 
حسن اعتراض کردند به امام رضا هم اعتراض 
کردند و حضرت با تکیه به قرآن فرمود: برادرم 
یوســف در شــرایطی در عصــر آن فراعنه و 
فرعون مصر قرار گرفت که احســاس کرد که 
برای نجات مردم مصر از بحران های سیاسی 
و اقتصادی باید خود را عرضه بکند و گفت »و 
اجعلنی علی خزائن الارض انی حفیظ علیم«، 
خودش پیشــنهاد کرد، امــام رضا)ع( فرمود 
همانطور که برادرم شرایطی را دید برای نجات 
مردم، عزیز مصری را و ولایت مصر را پذیرفت 
و آن برکات را داشــت و آن یادگار را یوسف 
صدیق از خود گذاشت، امام هم آن حرکت را 

در جهان اسلام انجام داد.

حجت الاسلام رستگاری در هیئت عشاق الائمه حزب مردم سالاری تشریح کرد

تشابهات سیره امام حسن)ع( و امام رضا)ع(

نکته مهمی امام به مامون فرمود که مامون را برافروخت، فرمود این که 
تو می گویی خلافت و ولیعهدی را به من می دهی، اگر این خلافت، خلافت 
تو از طرف خداســت که تو وظیفه نداری به کســی واگذار کنی، و اگر 
چنانچه از طرف خدا نیست و تو غصب کردی، خب برو کنار، مردم تکلیف 

خودشان را خواهند فهمید
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